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 ثبت حاشیه سود نزدیک به
13 هزار میلیارد تومانی بانک ملت 

در دو ماهه نخست سال

نخست سال 1403  ماهه  دو  در  ملت  بانک 
حاشیه سود عملیاتی 129.829 میلیارد ریالی 
را به ثبت رساند که حاکی از سهم 60 درصدی 
و جایگاه نخست این بانک از نظر سودآوری در 

صنعت بانکی است.
جمع  ملت،  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
در  بانک  این  تجمیعی  عملیاتی  سود  حاشیه 
دوماهه نخست سال جاری 129.829 میلیارد 
ریال گزارش شده که نسبت به مدت مشابه در 

سال قبل رشد 4 درصدی را تجربه کرده است. 
بر اساس این گزارش، بانک ملت با دارا بودن 
شاخص  در  درصد  سهم  درصد   60 از  بیش 
حاشیه سود عملیاتی، در جایگاه اول صنعت 

بانکی قرار گرفته است.

سال 1402 در شاخص رشد سهم مبلغ 
تراکنش

پرداخت الکترونیک سپهر اول شد

شرکت پرداخت الکترونیک سپهر در ادامه روند 
کسب سهم از بازار در بین شرکت های ارائه کننده 
خدمات پرداخت کشور در سال 1402، موفق به 
ثبت بیشترین نرخ رشد سهم مبلغ تراکنش های 

شبکه پرداخت شد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات به نقل 
از شرکت پرداخت الکترونیک سپهر، بر اساس 
جدیدترین گزارش سالانه شاپرک از عملکرد سال 
پرداخت  شرکت  کشور،  پرداخت  شبکه   1402
با رشد 1.77 درصد رشد در  الکترونیک سپهر 
سهم مبلغی تراکنش های شبکه پرداخت کشور، 
سهم خود از این بازار را به 5.61 درصد افزایش 
بین  داد و موفق به کسب جایگاه هفتمی در 
ارائه کننده خدمات پرداخت کشور  شرکت های 

)PSP(ها شده است.
که  است  آن  از  حاکی  شاپرک  سال  گزارش 
کل  در   ١4٠٢ سال  در  تراکنش  مبلغ  شاخص 
صنعت پرداخت معادل 32.99 درصد  نسبت 
به سال قبل رشد داشته و پرداخت الکترونیک 
سپهر نیز در این سال موفق شده است با 1.77 
درصد رشد در این شاخص، بیشترین میزان رشد 
در صنعت پرداخت کشور را به خود اختصاص 

داده و رتبه اول رشد مبلغی را به دست آورد.
کسب مقام اول رشد در شاخص مبلغی توسط 
پرداخت الکترونیک سپهر در حالی اتفاق افتاده 
است که این شرکت با رشد 5.19 درصدی در 
پذیرش  ابزار  تراکنش   مبلغ  شاخص های سهم 
مبلغ  سهم  در  درصدی   1.83 رشد  اینترنتی، 
سهم  درصدی   8.33 رشد  و  خرید  تراکنش 
ابزار پذیرش اینترنتی تراکنش دار توانسته است 
شرکت  دوازده  بین  در  را  رشد  میزان  بالاترین 
ارائه دهنده خدمات پرداخت کشور را در سال 

١4٠٢ ثبت نماید.
شرکت پرداخت الکترونیک سپهر با افزایش 78 
درصدی درآمدهای عملیاتی، رشد 197 درصدی 
سود عملیاتی و کسب رشد 248 درصدی سود 
خالص در سال 1402، مهمترین راهبردهای در 
خاص  محصولات  توسعه  را  خود   ١4٠٣ سال 
خلق  هدف گذاری  سخت افزاری،  و  نرم افزاری 
ارزش در بازار اصناف هدف، توسعه اکوسیستم و 
زیرساخت های فین تکی تدوین اعلام کرده است 
همچنین افزایش سهم از بازار تراکنش ها شبکه 
پرداخت کشور با رویکرد توجه به رفع نیازهای 
مشتریان و صاحبان کسب و کار هدف بلند مدت 

پرداخت الکترونیک سپهر است. 

علی ابدالی تأکید کرد
نسبت مطلوب مطالبات غیرجاری 

)NPL( بانک سینا ناشی از رعایت 
بهداشت اعتباری و مراقبت های 

حوزه حقوقی است

مدیرعامل بانک سینا در بازدید از واحدهای 
ستادی و شرکت های زیر مجموعه بانک سینا 
گفت: اجرای سیاست ها و پیشبرد اهداف این 
بانک در ارائه خدمات ارزش آفرین به گروه های 

مشتریان با جدیت دنبال می شود.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، علی ابدالی، 
بخش های  از  بازدید  در  بانک سینا  مدیرعامل 
مختلف معاونت حقوقی و مطالبات این بانک، با 
اشاره به اهمیت فعالیت های این حوزه که نتایج 
آن، حفظ منافع بانک را در پی دارد، گفت: کار 
در واحدهای حقوقی و مطالبات، نیازمند دانش 
و تجربه عمیق در زمینه قوانین و مقررات مالی و 
اعتباری، توانایی مذاکره و پیگیری حقوقی قوی، 
و آشنایی با روش ها و ابزارهای مدیریت ریسک 

است.
وی افزود: هدف اصلی از فعالیت های حوزه 
بانک  حقوقی و وصول مطالبات، حفظ منافع 
و کاهش میزان مطالبات معوق و ریسک های 

اعتباری است.
مدیرعامل بانک سینا با تأکید بر تسریع در 
حقوقی،  پرونده های  وضعیت  به  رسیدگی 
تصریح کرد: استفاده از خرد جمعی و بهره گیری 
پرونده های  با  مواجهه  در  خبرگان  نظرات  از 
حقوقی در محاکم و دادگاه ها، منجر به ارتقای 
کیفی و کمی عملکرد واحدهای حقوقی بانک 

خواهد شد.
 »NPL« به گفته ابدالی، پایین بودن شاخص
بانک سینا تبیین کننده اقدامات مطلوب این بانک 
در زمینه رعایت بهداشت اعتباری و مراقبت های 
حوزه حقوقی و وصول مطالبات است و این روند 

مثبت باید با جدیت دنبال شود.
ابدالی در بازدید از شعبه فیجیتال بانک سینا، 
گفت: یکی از راهبردهای اصلی بانک سینا، ارائه 
خدمات بانکی دیجیتال و پلتفرمی به مشتریان 
این اساس، محصولات نوآورانه و  است که بر 
خلّاقانه بانک در »سرزمین هوشمند سینا« شکل 
گرفته است و ضرورت دارد در جهت بهسازی 
بانک،  فیجیتال  شعبه  عملکرد  یکپارچگی  و 

فرایندهای آن تغییر یابد.
مدیرعامل بانک سینا در بازدید از اداره مبارزه 
با پولشویی و تأمین مالی تروریسم، نظام بانکی 
تأمین  و  »پولشویی  با  مبارزه  اصلی  جبهه  را 
مبارزه  اداره  و گفت:  دانست  تروریسم«  مالی 
حفظ  در  حیاتی  نقش  بانک ،  در  پولشویی  با 
این  دارد.  مالی  سیستم  یکپارچگی  و  سلامت 
سیاست هایی  و  برنامه ها  اجرای  مسئول  اداره 
است که به منظور شناسایی، پیشگیری و مقابله 
با فعالیت های پولشویی و تأمین مالی تروریسم 
طراحی شده اند و لازم است از طریق مانیتورینگ 
فعالیت های  مداوم  ارزیابی  و  نظارت  مستمر، 
فعالیت های  شناسایی  به منظور  مشتریان 

مشکوک با جدیت بیشتر دنبال شود.
شرکت های  از  بازدید  در  ادامه  در  ابدالی 
»مدیریت سرمایه گذاری کوثر بهمن« و »صرافی 
سینا« با اشاره به ضرورت پیاده سازی و اجرای 
زیر مجموعه  حاکمیت شرکتی در شرکت های 
نظیر  فعالیت هایی  کرد:  تأکید  سینا،  بانک 
ارائه  و  بهادار  اوراق  زمینه  در  سرمایه گذاری 
خدمات ارزی به گروه های مشتریان، منجر به 
شکل گیری زنجیره ارزش خدمات و تکمیل سبد 
محصولات و خدمات بانک می شود که در نهایت 

ارتقای کیفیت سودآوری بانک را به دنبال دارد.
وی ارائه خدمات ارزی از طریق شرکت صرافی 
نیازهای  رفع  جهت  در  مهم  عاملی  را  سینا 
خدمات  ارائه  افزود:  و  کرد  توصیف  مشتریان 
بهینه و مطلوب ارزی از طریق صرافی سینا در 
فعالیت های  ظالمانه،  تحریم های  که  شرایطی 
مشکلات  با  را  بین الملل  تجارت  به  مربوط 
عدیده ای مواجه ساخته است، موجبات تسهیل 
و رونق تولید و تجارت در صنایع مختلف اعم از 
پتروشیمی، فولاد و... را به همراه خواهد داشت.

این روزها کشور در تب و تاب برگزاری چهاردهمین 
برد.  می  سر  به  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره 
دولت  کوتاه  عمر  دلیل  به  که  زودهنگام  انتخاباتی 
کشور  است.  گرفته  قرار  کشور  روی  پیش  سیزدهم 
خستگی  جمهوری  رییس  شهادت  سوگوار  همچنان 
ناپذیر است که با شهادتش، اعضای دولت تحت فرمان 
او مجبور به ترک پیش از موعد پست های خود هستند 

و باید سکان را به گروه بعدی بدهند.
حالا به دنبال شهادت سید ابراهیم رئیسی، دولت 
سیزدهم یکسال زودتر از موعد مقرر به کار خود پایان 
خواهد داد و طی چند ماه آینده، دولت جدیدی روی کار 
خواهد آمد؛ هر چند برخی اعضای کابینه در انتخابات 
ثبت نام کردند ولی در میانه مسیر، یا انصراف دادند 

و یا صلاحیت آنها برای ریاست جمهوری احراز نشد.
در چنین فضایی، دولت چهاردهم در شرایطی اقتصاد 
ایران را تحویل خواهد گرفت که جامعه نرخ تورم 50 
درصد را پشت سر گذاشته و به گواه آمارهای مرکز 
آمار ایران، نرخ تورم روند کاهنده به خود گرفته است؛ 
هرچند به دلیل چسبندگی بالایی که قیمتها در کشور 
دارند، پایین آمدن تورم نیز خیلی مشکلات معیشتی 
مردم را حل نکرده و تنها روند رشد قیمتها را کندتر می 

کند.
در  تورم سالانه  نرخ  رسمی،  گزارش های  اساس  بر 
به 37  کشور  خانوارهای  برای  ماه 1403،  اردیبهشت 
درصد رسیده است که نسبت به ماه قبل 1.8 درصد 
کاهش یافته است و این خود در کنار ابرچالش هایی 
بودن  نامتوازن  بازنشستگی،  های  صندوق  همچون 
و  غیرواقعی  ارز  نرخ  بانکها،  ناترازی  دولتی،  بودجه 
سیاست های ناکارآمد بانک مرکزی در حوزه رفع تعهد 
ارزی و تجارت خارجی، به یکی از چالش های اصلی 

دولت جدید تبدیل خواهد شد.
ریاست  دوره  چهاردهمین  انتخابات  کارزار  حالا 
جمهوری در حالی آغاز شده که بزرگترین چالش پیش 
روی دولت بعدی، کنترل تورم و بهبود معیشت مردم 
بحران  مرز  به  کشور  در  انرژی  ناترازی  بود،  خواهد 
رسیده و تکرار سیاست های ارزی نادرست، مشکلاتی را 
برای فعالان بخش اقتصادی ایجاد کرده است. در چنین 
شرایطی گزینه های تایید صلاحیت شده برای شرکت 
در انتخابات، چه راهکارهایی را اندیشیده اند تا فشار بر 

سفره مردم کاهش یابد؟
ایجاد شفافیت در چرخش پول

مسعود پزشکیان یکی از نامزدهای انتخابات ریاست 
وزارت  پست  تصدی  خود  کارنامه  در  که  جمهوری 
نخستین  در  دارد،  را  مجلس  نمایندگی  و  بهداشت 
در  دولتش  برنامه های  درباره  خود  تلوزیونی  برنامه 
برنامه جدیدی  کرد:  تاکید  مردم،  رای  صورت کسب 
نخواهم داشت زیرا کشور برنامه توسعه دارد و بر اساس 
سیاست های کلی نظام )ابلاغی از سوی مقام معظم 

رهبری(، مسیر حرکت مشخص است.
وی گفت: اگر در سیاست های کلی اعلام شده که 
ما باید در افق 1404 رتبه اول منطقه را کسب کنیم اما 
چنین رتبه ای نداریم، باید بررسی کنیم که چرا به مقصد 

نرسیده ایم و این نقایص را برطرف کنیم.
را   FATF که  ندارم  کاری  کرد:  بیان  پزشکیان 
می پذیریم یا نه، حداقل FATF داخلی داشته باشیم تا 
بفهمیم پول کجا می رود. عدم شفافیت در چرخش پول 
داریم، قانون وجود دارد اما به آن عمل نمی کنیم و نیاز 

نیست دوباره قانون بنویسیم.
مشکلات  بروز  زمان  در  همواره  شد:  یادآور  وی 
می گوییم که مقصر آمریکاست. مقصر ما هستیم چون 
پهن  برای خودمان  دیگری  و سفره  نیستیم  پاسخگو 
کردیم. مسئولان باید سر همان سفره ای بنشینند که 

مردم نشسته اند.

برنامه های  جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزد  این 
توسعه را بدون مشکل دانست و مقصر اصلی را بخش 
اجرا معرفی کرد. بنابراین به نظر می رسد که او قصد 
دارد با بررسی شرایط گذشته، مسیرهای غلط طی شده 

را اصلاح کند.
خدمت و پیشرفت، شعار قالیباف

محمد باقر قالیباف هم که سابقه تصدی شهرداری 
تهران و ریاست مجلس را در کارنامه کاری خود دارد، 
با شعار خدمت و پیشرفت در نخستین برنامه تلوزیونی 

خود شرکت کرد.
او گفت: اگر تولید ثروت و رشد اقتصادی با عدالت و 
توام نباشد، ممکن است دوباره مشکلات سخت تری را 
درست کند لذا شعارمان »دولت خدمت و پیشرفت« با 

محوریت برنامه هفتم توسعه است.
این کاندیدا سرمایه و بهره وری را دارای وزن مساوی 
در رشد اقتصادی اعلام کرد و بر بهره ور کردن فرآیندها 

تاکید کرد.
وی افزود: بهره وری یعنی چابک کردن سازمان، دقیق 
کردن فرایندها و تقسیم کار صحیح که اینها سیستم را 

کارآمد می کند، وگرنه تحول رخ نمی دهد.
اجرای برنامه های کوتاه مدت در حوزه معیشتی

قالیباف در بخشی از سخنان خود گفت: ما در حوزه 
اقتصادی مشکلات داریم و باید کارهای کوتاه مدت برای 
مردم انجام دهیم. مشکلات جدی در حوزه معیشتی، 
آب رسانی و سلامت است و برخی از مردم قدرت خرید 

کالاها را ندارند.
وی افزود: باید تحت عنوان »خدمت« این موضوعات 
به  برسند.  نسبی  آسایش  به  مردم  تا  کرده  دنبال  را 

خصوص آنهایی که در فقر مطلق به سر می برند.
البته قالیباف درباره ماهیت این برنامه های کوتاه مدت 
توضیحی ارائه نداد و نمی دانیم مبنای حمایت های کوتاه 
مدت این کاندیدا مبتنی بر توزیع یارانه نقدی، کالابرگ 
و خدماتی از این دست خواهد بود یا راهکار دیگری برای 

رفع فقر مطلق در دهک های پایین جامعه و بازگشت 
قدرت خرید آنها دارد.

ثبات  عدم  و  نوسانات  گرانی،  تورم،  کاندیدا  این 
اقتصادی را در گروه مشکلاتی دسته بندی کرد که باید 

به صورت ریشه ای با آنها برخورد شود.
پیشرفت  به  رسیدن  با  موارد  این  حل  افزود:  وی 
امکان پذیر است. برای حل آنها به دنبال سرمایه گذاری 
و تولید ثروت هستیم؛ بپذیریم در یک دهه گذشته 
متوسط سالانه رشد اقتصادی یک درصد بوده است؛ 
لذا باید کیک اقتصاد را بزرگ کنیم که آن وقت قادر به 

توجه به این مشکلات هستیم.
البته قالیباف توضیح نداد که با توجه به مشکلات 
جذب  در  ایران  توانایی  عدم  و  تحریم ها  از  ناشی 
سرمایه گذاری خارجی چگونه می توان سرمایه گذاری در 
کشور را توسعه داد و فعالیت ها را به سمت تولید ثروت 

هدایت کرد.
اقتصاد  ریاست جمهوری 85 درصد  کاندیدای  این 
ایران را دولتی و به دنبال منافع خود دانست و افزود: 
وقتی مبارزه با فساد رخ می دهد که دیوان سالاری و 
تعارض منافع نباشد. در این صورت همه چیز شفاف 
ناکارآمدی  کشور  در  فساد  بزرگ ترین  لذا  می شود؛ 
است. دیوان سالاری، فساد و ضعف در اقتصاد در این 

جا رخ می دهد.
تبدیل اقتصاد دولتی به ملی

در  که  نیز  هاشمی  قاضی زاده  امیرحسین  سید 
دولت سیزدهم وظیفه هدایت بنیاد شهید را بر عهده 
داشته است، در اولین برنامه تلوزیونی خود در جریان 
برنامه های انتخاباتی وعده داد که برای تبدیل اقتصادی 

دولتی به اقتصاد ملی تلاش خواهد کرد.
وی افزود: باید خصوصی سازی و مردمی سازی واقعی 
اتفاق بیفتد و مردم سهام داران دارایی های دولت شوند.
است  مدعی  که  جمهوری  ریاست  کاندیدای  این 
رئیس جمهور باید وظایف و اختیاراتش در قانون اساسی 

را بداند و اگر کسی خارج از شاخص های قانونی قولی 
بدهد یا ناآگاه است یا دروغ گو، به مردم وعده داد که 
همۀ بنگاه های اقتصادی دولت را به آنها واگذار می کند.
وی تاکید کرد: شرکت های دولتی حتی شرکت گاز و 
شرکت نفت باید عمومی شوند. اگر می خواهیم مسائل 
اقتصادی حل شود و آسیب های اجتماعی کاهش پیدا 
کند باید به دغدغه های ارکان خانواده پاسخ دهیم و 
کاری کنیم که پدر خانواده با داشتن یک شغل باشرافت 
و پایدار، درآمدی کسب کند که هزینه های خانواده را 

تامین کند و تازه پس انداز هم بتواند انجام دهد.
بنابراین قاضی زاده هاشمی به مردم وعده اصلاح پایه 
حقوق را می دهد اما با توجه به اینکه تا قبل از تحقق 
وعده واگذاری تمام شرکت های دولتی بخش بزرگی از 
اقتصاد ایران در اختیار دولت است و هرگونه تغییر در 
پایه های حقوقی، هزینه های دولت را بالا خواهد برد، 
درباره اینکه بار مالی ناشی از اصلاح پایه حقوق ها از 
کدام منابع تامین خواهد شد، توضیحی توسط وی ارائه 

نمی شود.
این کاندیدای ریاست جمهوری در بخش دیگری از 
سخنانش وعده ساماندهی اتباع را داد و گفت: پسر 
خانواده نباید نگران سربازی و کار باشد. نباید کاری 
کنیم فرزندان این سرزمین بیکار باشند و بازار کار توسط 

اتباع بیگانه اشغال شود.
وی از انجام جراحی های بزرگ در نظام اداری کشور 
افزود: ساختار صُلب نمی گذارد تورم  و  صحبت کرد 
مزمنِ 60 ساله از بین برود. این ساختار باید اصلاح 

شود.
زاکانی  های  برنامه  اعلام  منتظر  باید  اگرچه  حالا 
ریاست  دیگر  کاندیدای  دو  عنوان  به  پورمحمدی  و 
های  برنامه  به  نگاهها  حال  هر  به  بود،  جمهوری 
اقتصادی دولتها و دوری از شعارهای هیجانی کاندیداها 
است تا بتوان به شکل موثرتری در مورد انتخاب تصمیم 

گرفت.

وعده های اقتصادی کاندیداهای ریاست جمهوری بازخوانی شد

تورم و معیشت چالش اصلی دولت چهاردهم
گروه اقتصاد - رقابت های انتخاباتی چهاردهمین دوره ریاست جمهوری از روز دوشنبه 21 خرداد ماه رسما آغاز شد؛ انتخاباتی که شکی در آن نیست که محور 
برنامه های کاندیداها و دغدغه های آنها باید حول مسائل و چالش های اقتصادی کشور باشد؛ اقتصادی که ظرف سالهای گذشته بسیار شکننده شده و در 

اثر تصمیمات نخ نما شده غلط برخی دستگاههای دولتی، وضعیت نابسامانی را یافته است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: 37 شرکت خودروساز در کشور 
فعال است ، در حالی که ما به این تعداد نیازی نداریم و باید تیراژ 

خودروسازی در ایران بالا رود.
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان افتتاح 
نیست  قرار  گفت:  آبیک  در شهرستان  مانیان  خودروسازی  شرکت 
خارجی ها  باید  بلکه  بسازیم،  ما  و  کنند  طراحی  خودرو  خارجی ها 

خودرو های طراحی شده ما را تولید کنند.
وی با بیان اینکه تیراژ خودروسازی کشور باید در حد میلیونی باشد و 
نه چند ده هزار دستگاه، اضافه کرد: در کشور ما 37 شرکت خودروساز 
فعال وجود دارد در حالیکه نیازی به این همه شرکت نداریم، بایستی 

خودرو سازان ما تعداد محصولات تولیدی خود را افزایش دهند.
علی آبادی با بیان اینکه ایران بهترین فضا برای طراحی خودرو های 

هوشمند و مدرن محسوب می شود، بیان کرد: اینجا بهترین مکان برای 
جمع شدن تفکر و ایده های خلاقانه در صنعت خودروسازی است.

این مسئول ادامه داد: از سرتاسر دنیا دانشمندان باید با این شرکت 
ارتباط بگیرند تا به امید خدا در آینده فضایی بسازیم که خودروسازی 
عالم را جهت دهی کنیم. وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
شرکت خودرو سازی مانیان، خاطرنشان کرد: از مسوولان و مجریان 
این شرکت درخواست داریم تا در مسیر استفاده از تکنولوژی های روز 

دنیا در ساخت خودرو پیشگام باشند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت روز سه شنبه در ادامه سفر یک روزه 
خود به استان قزوین ضمن بازدید از شرکت هفت الماس و کلنگ زنی 
شهرک خورشیدی شال، افتتاح یک واحد تولیدی و تصفیه خانه شهرک 

صنعتی خرمدشت را نیز در برنامه های خود دارد.

وساز ندارد وزیر صمت: کشور نیازی به ۳۷ خودر

حالا کارزار 
انتخابات 

چهاردهمین 
دوره ریاست 
جمهوری در 

حالی آغاز شده 
که بزرگترین 
چالش پیش 
روی دولت 

بعدی، کنترل 
تورم و بهبود 

معیشت مردم 
خواهد بود

این پرسش که چه  به  پاسخ  تهران در  تعاونی های عمرانی  اتحادیه  مدیرعامل 
پیش بینی از آینده بازار مسکن دارد، گفت: در حال حاضر به چند دلیل بازار مسکن 
وضعیت خوبی ندارد و من تصور می کنم اگر تمهیداتی برای حل بحران های این بازار 
اندیشیده نشود، مسکن به یکی از بزرگترین معضلات کشور تبدیل خواهد شد. 
همچنین با توجه به اینکه به زمان انتخابات نزدیک می شویم و فارغ از این که چه 
کسی رئیس جمهور باشد، من فکر می کنم اگر دولت بعدی در حوزه مسکن درایت 

نکند، قطعا مسکن پاشنه آشیل دولت چهاردهم خواهد بود.
با  تهران در گفت وگو  تعاونی های عمرانی  اتحادیه  باقرپور، مدیرعامل  خشایار 
خبرنگار ایلنا، درخصوص وضعیت بازار مسکن در شرایط کنونی، اظهار داشت: رشد 
قیمت مسکن به ویژه در یک سال گذشته از متوسط نرخ تورم پایین تر بوده است، 
تورم سالانه بیش از 40 درصد بوده، اما تورم بازار مسکن در محدوده 30 درصد بود.

وی ادامه داد: از طرف دیگر، نهاده های تولید مسکن هم تورمی به مراتب بیشتر 
از تورم سالانه داشته اند و کارشناسان بین 60 تا 80 درصد اعداد مختلفی را عنوان 
می کنند. نکته مهم این است که ما با یک کالایی به نام مسکن سروکار داریم که 
بازار  اینکه  به معنای  بوده،  بیشتر  از فروش اش  آن  تولید  قیمت هزینه  افزایش 
مسکن روی یک فنر فشرده قرار گرفته و هر لحظه ممکن است این فنر در برود و 
جهش قیمت داشته باشیم.باقرپور افزود: دقیقا یک سال و نیم پیش این موضوع را 
پیش بینی کرده بودیم که در چنین مقطعی قیمت مسکن افزایش و در آن جهش 
خواهیم داشت. اساساً بازار مسکن در 15 سال گذشته به همین شکل حرکت کرده، 
با یک شیب ملایم افزایش قیمت داشته و بعد جهش قیمت رخ داده و همین روند 
چند بار تکرار شده است. متاسفانه این وضعیت را برای ماه های آتی نیز پیش بینی 

می کنیم.
افزایش قیمت اجاره نسبت به خرید 

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران دلایل وضعیت وخیم مسکن را اینگونه 
تشریح کرد: جدا از موارد ذکر شده باید بگویم که همواره قیمت هایی که در بازار اجاره 
با آن برخورد می کنیم رابطه مستقیمی با قیمت خرید و فروش خود مسکن داشته، 

اما می بینیم که امروزه قیمت مسکن حدود 30 درصد افزایش یافته، اما نرخ اجاره 
در محدوده 50 درصد رشد داشته، به معنای اینکه هزینه استفاده مسکن از هزینه 
تملک مسکن بیشتر رشد یافته است. این مقایسه نیز نشان می دهد که قیمت ها 
پتانسیل بسیار بالایی برای جهش دارند. وی افزود: بازار اجاره به جایی رسیده است 
که در یک منطقه متوسط شهر تهران هشت متر زیرپله بدون سرویس بهداشتی 
و آشپزخانه، با قیمت یکصد میلیون تومان رهن داده می شود و یا در منطقه پنج 
تهران یک آپارتمان 110 متری نوساز با 500 میلیون تومان ودیعه و ماهی 50 میلیون 
اجاره داده می شود! چگونه پنج نفر شهروند بالغ که در یک خانواده در این آپارتمان 
110 متری زندگی  و کار کنند، در صورتی که باید تمام درآمدشان را به صاحب خانه 
بدهند. باقرپور تصریح کرد: گزارش تحولات بازار مسکن که از سوی بانک مرکزی به 
صورت ماهانه منتشر می شود از تغییر رفتار خریداران بازار مسکن حکایت دارد. هر 
ماه میزان معاملات در حیطه آپارتمان های کوچک متراژ سهم بیشتری از معاملات 
نسبت به گذشته را به خود اختصاص می دهند تقاضا در کوچک متراژها با سرعت 
در حال افزایش است. در حالی که بی درایتی که از گذشته شروع شده و همچنان 
ادامه دارد، فضای تولید مسکن را به سمت واحدهایی با متراژ بزرگتر که امروز به 
دلیل کاهش قدرت خرید جامعه، دور از دسترس شده هدایت شده و تولید و عرضه 
مسکن کوچک متراژ به دلیل عدم توجیه اقتصادی به واسطه الزاماتی همچون تامین 

پارکینگ، انجام نشده و یا به شدت کمتر از تقاضای امروز بازار است.
مسکن کوچک متراژ مغایر با داشتن خانواده و فرزندآوری نیست

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران ادامه داد: در هر بازاری که تعادل 
بین عرضه و تقاضا از بین برود، تغییرات غیرمتعارف قیمت رخ می دهد و این همان 

اتفاقیست که در انتظار واحدهای مسکونی با مقیاس کوچک است.
وی بیان کرد: سال گذشته که بحث مسکن اقتصادی و تولید واحدهای کوچک 
متراژ را مطرح کردیم، بسیاری از مسئولین یا متعصبانه آن را مردود دانستند و یا 
شرایط حمایت از آن را نداشتند. کار به جایی رسید که رئیس جمهور شهید کشورمان 
به عنوان عالی ترین مقام اجرایی در یکی از آخرین سخنرانی های خود از ایده تولید 

مسکن اقتصادی و سکونت در خانه هایی با متراژ کوچک به عنوان یکی از الزامات 
بازار مسکن حمایت کرده و آن را مغایر با سیاست های کلان در حوزه فرزندآوری و 

ارتقاء جمعیت ندانستند.
کاندیدهای ریاست جمهوری با آبروی سیاسی خود بازی نکنند

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران عنوان کرد: با قرار گرفتن همه این 
موارد در کنار یکدیگر، به این نتیجه می رسیم که بحران مسکن به دولت چهاردهم 
می رود و احتمالا چالش تامین مسکن شهروندان تبدیل به اصلی ترین چالش دولت 
آینده خواهد شد. آن هم در شرایطی که طبق آمارها نزدیک به یک سوم خانوارها 
مستاجر و یک چهارم نیز فاقد مالکیت هر نوع مسکن هستند. جامعه به فقر مسکن 

دچار شده است.
باقرپور به نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری پیش رو توصیه کرد که هر فردی که 
می خواهد دولت چهاردهم را تحویل بگیرد، باید توجه ویژه ای به مسکن داشته باشد. 
جدید برنامه  جمهور  رئیس  اگر  است،  آشفته  و  اسفناک  اجاره  بازار  وضعیت 
واقع گرایانه و عملیاتی زودبازده ندارد، آبروی سیاسی خود را به خطر نیاندازد چرا 
که با وعده و وعید مشکل مسکن حل نمی شود. بازار نیز تاب برنامه های بلندمدت 
و مداخلات ناشی از اقتصاد دستوری را ندارد این در حالی است که مستاجرین باید 

سریع تر صاحب مسکن شوند.
عدم جوابدهی اقتصاد دستوری در زمینه مسکن

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران با بیان اینکه معتقدم قانون جهش 
تولید مسکن از افتخارات قانون گذاری قوه مقننه نظام بوده و با سرعت حداکثری در 
دولت سیزدهم اجرایی  شد، عنوان کرد: مدل اقتصاد دستوری که در نهضت ملی 
مسکن و پیش از آن در دولت یازدهم و دوازدهم در اقدام ملی مسکن و در دولت 

نهم و دهم در مسکن مهر انجام شد، کارآمد نبود.
وی گفت: دولت سیزدهم در این دو سال و 9 ماه، قانون جهش تولید مسکن را در 
بخش خروج اراضی از احتکار دستگاه های دولتی به طرز کاملا موفقی انجام داد و به 
بهترین شکل آن را اجرا کرد. تا پیش از این زمین های بسیاری در احتکار دستگاه های 

دولتی بود که مانند ارث از وزیر یا مدیری به وزیر و مدیر بعدی می رسید، بدون این 
که استفاده مفیدی از آن ها شده باشد. وی تاکید کرد: دولت چهاردهم باید به خاطر 
شرایطی که مردم با آن مواجه هستند، راجع به مسکن حساس تر باشد. شوخی 
نیست، یک سوم خانواده ها در کشور مستاجر هستند. با کسر بخشی از این تعداد 
که هم مستاجرند هم صاحب خانه، از هر چهار خانواده در کشور ما یک خانواده فاقد 

مسکن  هستند. 25 درصد از جامعه ما در فقر مسکن به سرمی برد.
باقرپور در پایان گفت: مقوله مسکن تقریبا به نوک قله بحرانی خود رسیده است، 
به کاندیداهای ریاست جمهوری پیشنهاد می دهم که با بحث مسکن شوآف نکنند. 
اگر رئیس جمهور آینده برنامه و نسخه کارآمد برای مسکن نداشته باشد، مسکن او را 
زمین می زند. هم چنین از رئیس جمهور بعدی درخواست می-کنم که نخبگان را دعوت 
و از نظرات کارشناسی آن ها در این حوزه استفاده کند. مدیریت پشت درهای بسته 

به کار بازار مسکن نخواهد آمد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران مطرح کرد
مسکن پاشنه آشیل دولت چهاردهم


